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1. VARHATÖ VÁLTOZÁSOK AZ EURÓPAI HÁLÓZATI ARÉNABAN

Jelenleg Európában a kutatói szintéren megjelenő jelentősebb 
szervezetek; EARN, RARE, COSINE, Hepnet, Eunet, 1X1« A fő trend: 
hogyan lehetne Európában összefogni ezeket az erőket és egy i- 
r án y b a h a 1 a d n i ..

EARN: francia törvények szerint bejegyzett "association", amely- 
n e k t a g j a i i n t é z e t e k » G y a k o r 1 a t i I a g m ég i s o r s z ág o k a t a g j a i , m e r t 
a tagok az intézek összessége ország on k én t „
Az EARN nemcsak szervezet, hanem egy hálózat is, amelyen a NJE 
(Network Job Entry) protokoll fut az alatta lévő bármilyen proto
koll választékon,, s ezen valósítanak meg minden a 1 ka 1 máz ást 
Az EARN most saját infrastruktúráját kiterjeszti úgy, hogy a 
TCP/IP-re egyre inkább alapoz. Megengedi azt is, hogy a fizikai 
erőforrásait (elsősorban a vonalakat) más szolgáltatások is 
i g én y b e v e h e s s é k ( 1 i n e s h a r i n g p r o c e d u r e) .

RARE: user group, az európai kutatói hálózatok szövetsége.

COSINE: Az Európai Közösség az ELJREKA.n belül elindította a
COSINE projektet, s tervezés és menedzselés feladatát rábízta 
RARE.re. A COSINE projekt .1992 év végén zárul. A zárást úgy ter
vezik, hogy létrehoznak egy Operational Unit nevű szervezetet 
(lesz stábja, részvényei stb.), s a jövőben ez fogja azokat a 
g1ob á1i s eu r ópai s zo1gá11atáso k at nyúj tan i, ame1ye k mőst ki sér- 
leti jelleggel futnak a COSINE keretein belül.

Az Operational Unit a tervek szerint. 1992-tÖl kezdve fog működni. 
Ez azért lényeges számunkra, mert ez a szervezet a nemzeti kuta- 
t ó 1 h á 1 ó z a t o k k a 1 f o g s z e m b e á 11. n i « E g y e b e k k ö z ö 11 e z é r t i s h o z z u k 
létre a HUNGARNET.et, ami a teljes akadémiai közösséget képvisel—
h e t i a z □ p e r a t i o n a 1 U n i t n á 1 „



A t e r v e e t1 s z o 1 q á11 a t ás o k ;európai malciprotokoll backbone (X.25, TCP/IP és OSI),
- T C P / IP n e t w o r k m a n a q m e n t s z o 1 q á 11 a t ás a ( RIP E / N C C ) -
- - EARN/NJE szolgál tatások,
- - X . 400 ,
- directory, information database szolgáltatások.

A fenti szolgáltatások igénybevétele várhatóan .100000 ECU évente 
e g y 6 4 k b p s s e bes s ég ü i n t r e r f és z e s e t én

COSINÉ.
A COSINE-. keretében szolgáltatást nyújt, az európai X.25 gerinc— 
nálózat az IXI . A COS INÉ keretén belül folyt az X . 400 minta- 
projekt, aminek szolgáltatásszerü nyújtását átvette a svájci 
SWITCH. Elindult CONCISE nevű információs projekt is.

A z I X I - v e 1 k a p c s o 1 a t ba n a k öv e t k e z ö p r o b 1 ém á k m e r ü 11 e k f e 1 5 a z 
interfész ma;-: „ 64 kbit/sec lehet, valamint Európában is egyre 
j o b b a n t e r j e d a T C P / IP. E z é r t .1992—t ö 1 1 é t r e j ön a z E B 0 N E 9 2 : 
1992-ben létrehoznak egy nagysebességű TCP/IP backbone-t, leg
alább 4 csomóponttal . Ennek két csomópontjából 2 db 2Mbit/ese
ss vonal fog az USA.ba menni. Ahhoz, hogy valaki a backbone
csomópontja legyen, két feltételnek kell eleget tenni: 
— 2 kapcsolata legyen a partnerekkel„

a kapcsolat min. sebessége 512 kbit/sec legyen.

A ICI-’/IP megnyílt számunkra: a CERN.böl az USA felé menő, az
IBM á 11 a 1 f i z e t e 11 E A S .1. N e t v o n a 1 r a r áe n g ecl t ék Ma g y a r o r s z ág o t» 
Ezt a szolgáltatást azonban nem terjeszthetjük széles körben, 
mert a SZÍ AKI.LINZ közvetlen összeköttetés sebessége csak 9600
bps.. Elsősorban kísérletezésre, a meglévő TCP/IP hálózatok re- 
gisztrálására és a SMTP mail forgalom bonyolítására lehet 
fe1 has z ná1ni.

A múltkori MT ülésen már tárgyaltuk, hogy S. 8oleletein (NSFNET) 
szerint Csehszlovákiának , Lengyelországnak és Magyarországnak egy 
közös backbone-t kellene létrehozni. Lengyelországról nem tudunk 
semmit,, Csehszlovákia saját 64 kbit/s.es, akadémiai backbone—t
ép 11.

A MT felkéri a Please Kft.-t, hogy mérje fels lesz-e optikai 
hálózat uengyelország ill. Csehszlovákia felé, illetve ana
lóg útra kényszerülünk. Mi ennek a hálózatnak a topológiája?

U g y a n c s a k a m ú 11 k o r i M1 u 1 és e n t á r g y a 11 u k a z Au s z t r i a f e 1 é m e n ő 
64 kbit/s-s vonal lehetőségeit. Ausztria még nem kötelezte el ma
gát Magyarországon senki felé sem. Linzi partnerünk (EARN csomó
pont főnöke) felajánlotta, hogy a CISCO routerén ad egy portot 
Magyarországnak, és ingyen elviszi a TCP/IP forgalmat a CERN.be
( a z E A RN - h ö z h a s o n 1 óa n . )

Ml DöNIESí A Ml javasolja az OB—nak, hogy induljunk el Linz 
felé egy digitális, 64 Kbit/s-es vonallal. Ezen a vonalon 
vigyük el az EARN, Eunet. ás a TCP/IP forgalmat, az IXI for
galmat pedig az ACONET-en keresztül»



Az ACONET5 az osztrákok belső hálózata, amelyen keresztül X., 25 
k a p c. s o 1 a t o t t u. d n a k t a r t a n i a z I X I f e 1 é.

A PHARE 2» 4 mECU--t ajánlott fel a kelet-európai információs 
infrastruktúra fejlesztésére. Ebben az EUREKA CQSINE programjá
ról , az IXI kapcsolatról és a kelet.európai backbone-ról van szó,
d e a T C P / IP -1 n e m e m 1 11 i .

2. AZ IIF- PROGRAM 1991..93 ÉVI MŰSZAKI FEJLESZTÉSI KONCEPCIÓJA

Elkészült az IIF műszaki fejlesztési koncepció átfogó anyaga, eh
hez mellékletként csatoljuk az egyes témák részletes koncepeió- 
j á t (e z e k e t m ég k i k e 11 d o .1. g o z n i ) .

Nagy Miklós közölte, hogy amíg a koncepció nem készül el, addig 
új f ej 1 es z t és i f e 1 ad a to k f i n an s z i ro z ás ára az 1991 = év i f o r r ásó k 
nem nyithatók meg .

2 .. .1 A z á t f o g ó k o n c e p c i ó

A beterjesztett koncepciót a MT átnézte és kijavította. A javí
tott változatot 199.1.» november 18.-án, hétfőn szétküldtük az MT 
tagjainak. A további javításokat egy héten belül kérjük ELLA-n.

2 .2 K ön y v t á r i és a d a t b á z i s k o n c e p c i ó

A fenti témák kidolgozására alakult egy munkacsoport. Ebben -a té
mában két anyag került az MT elé, azért, hogy akik hozzá kívánnak 
s z ó 1 n i , m e g t e h e s s é k .

Az adatbázis témában december közepére készüljön el egy 
egységes tervezet, amit egy kibővített MT ülésen részletesen 
m e g v i t a t u n k = ( T ó t h B e a t r i x )

A könyvtári fejlesztésekkel már több bizottság foglalkozott, s 
most létrejött egy olyan bizottság, ami a fejlesztési terveket 
összefogja. Ezért az MT feleslegesnek tartja egy újabb munka
csoport felállítását, s ehelyett az IIF delegálni szeretne a 
f e n t e m 1 í t e 11 b .1. z o 11 s ág b a n é h án y e m b e r t .

K és z ü 1.j ön a 1 e g y p r o b 1 ém a f e 11 á r ó és v i t a i n d í t ó a n y a g 
k ön y v t á r i t ém á b a n a z I IF k o n c e p c: i ó h o z . ( J a s z e n s z k y E d i t) .

Az IIF" közösség felé javasolt adatbáziskezel ö kérdésében még 
nincs döntés, javaslatok beérkeztek. A döntés során a munkacso
port vegye figyelembe az IIF központi nagygépét, az eddigi szol
gáltatókat, az egyetemek IBM 3090-es gépét és egy esetleges új 
gépet. Arra a jövőben sem számíthatunk, hogy minden adatbázis- 
építőnek lesz szolgáltató gépe, ezért egy központi szolgáltató- 
g é p r e f e 11 é 11 e n ü 1 s z ü k s ég v a n .

A javasolt rendszerekkel kapcsolatban le kell írni, hogy melyik 
rendszer mire jó, mi az előnye a többivel szemben, mennyibe 
kerül, milyen gép kell hozzá, mik a rendszer karakterisztikus 
,j el lemzöi , stb „



A P H A R E k e r e t én b e 1 ü 1 b e é r k e z ö U NI X s z e r v e r e k h e z ( E L T E, P éc s , 
Szeged, Veszprém) szükséges adatbáziskezelökröl sem szabad el
tel ejtkézni.

Készüljön áttekintés arról, hogy az előző fázisban felépült 
a d a t b á z i s o k k a 1 m i t ö r t én t.

Az IBM AI közponból meg kell hívnunk Daruházi Lászlót, hogy 
az ottani fej 1esztési terveket megismerjük.

3. TRILLA

Kiss István írásos véleményét az MT tagoknak elküldte. A program 
j ó, a m e g v é t e 1 é h e z k é t f e 11 é t e 11 k e 11 s z a b n x s

- legyen dokumentáció,
- DECIMET DOS-os és Növel 1-es környezetben is fusson. 

Ezenkívül jó lenne egy angol változat is. A megvételében az MT- 
n e k k e 11 d ön t e n i .

A megbeszélés során felmerült, hogy a MT nem tudja az ELF- 
röl és a PETRA-ról , hogy mennek-e DECIMET DOS-os környezet
ben. A szept. 26.-i MT ülés óta javítások történtek. Tisz- 
t á z n i k e 11 a h e 1 y z e t e t»

Az MTA SZTAKI ASZI vállalja fel a dokumentáció elkészítését, 
és a TRILLA DECIMET DOS-os környezetbe való átültetését. A 
többletmunkák felvállalása miatt készüljön új árajánlat.

4. AZ ALKALMAZÓI TANÁCS ALAKULÓ ÜLÉSE

Az AT .14 tagú elnöksége november 5. -én meg tartott.a alakuló ülé
sét. Két társelnök: Górdós Géza és Kolosi Fámás. tagjai ; Ball a 
László, Deák János, Demetrovics János, Garab Kinga, Harnos Zsolt, 
Havass Miklós, Korányi özséb, Horváth Tibor, Karmos György, Nagy 
M i k 1 ós , N y a k ón é J u h ás z K a t a 1 i n , R ó z sa By ö r g y .. T i t k á r o k s B a u m a n n 
F e r e n c., S p r i n g e r F e r e n c „

Felkérték Csaba Lászlót, az MT elnökét és Nagy Miklóst, az IIFKI 
vezetőjét, hogy állandó meghívottként vegyenek részt az üléseken. 
Ha az MT kéri, az AT egyik elnöke is eljön az MT üléseire. Az AI 
k ér i az Ml" ü 1 éseinek em 1 ékez tét öi t.

Kialakították az AT munkarendjét: a 300 csatlakozó intézményt 14 
csoportba osztották, minden egyes csoportot egy elnökségi tag 
képvisel.

Az MT által előkészített IIF pályázatot az AT is megvitatta.. A 
pályázat kiírását az AT az 0B elé terjeszti. A pályázat benyújtá.
s án a k h a t á r i d e j e s d ec . 6 . A z e r e d m én y r ö 1 d e c . 31. - i g é r t e s 11 e n e k 
mindenkit«

Az értékelő bizottságba az MT Bohus Mihályt, Kiss Istvánt, Sprin- 
ger Ferenc e t és Te1bi s z Fe renc et de1eg á1ja «



f e 1 has z n á 1 ó- bar át k ez e 1 üi f e 1 ü 1 e t te 1 ren d e 1 k e z i k ..

2) A kutatásnyilvántartás ügyének megoldására egy 5 fős bizott
ságot kért fel az AT, amely bizottság év végéig egy koncepciót 
d o 1 g o z k i .

5. PHARE tender

Az első PHARE tender értékeléséhez kiegészítő értékelést kell 
fűzni.«

6. SIEMENS KÖZPONT BEKAPCSOLÁSA

S z i 1 ág y i G y u 1 a i s me r t e 11 e a m a g y a r X » 2 5 - ös h á 1 O z a t h e 1 y z e t é t. A 
m ú 11 k o r i m e g b e s z é 1 és ó t a k i d e r ü 11, h o g y a z 1.1. F h á 1 ó z a t i c 1 m e k e t 
nem kell megváltoztani az új központ bekapcsolásával, s az alá
címzéssel sem lesz gond, A megoldás lényeges a SOKBOX-ban minden 
2S..-cal kezdődő cím ezután 128... lesz. A külföldi hívások a 
SIEMENS központon fog keresztül fognak menni.

A SIEMENS központban lesznek 64kb.it/s-es trón kök. A 64kbit/s-es 
e 1 ö f i z e t ö i i n t e r f és z i s e 1 k é p z e 1 h e t. ö( M T A S Z T A KI v a g y a z I IF KI a 
Kft 438.1 gépéhez rendeljen meg ilyen interfészt.). Az új SIEMENS 
k ö z p o n t d s c .. 1. - i g e 1 i n d u 1 .

Az MT kérte Szilágyi Gyulát, hogy az alapvető műszaki jel- 
z e t e s s ég e k r ö 1 a k és ö b b i. e k b e n ad.j o n t áj é k o z t a t ás t, i 1 y es i e k s w i n — 
d o w—s i z e s e 1 e c t i o n , d e 1 i v e r y c o n f i r m a t i o n s t b»

Az X.25-höz a telefonos hozzáférés lényegesen javulni fog. 5 
(vagy 7) körzetet alakítanak ki, ahol lesz telefonos elérés (Bu
dapest, Debrecen, Győr, Miskolc, Szeged és esetleg Székesfehér
vár, Szolnok). A hívószámhoz fix körzetszám (21) tartozik majd. A 
t áv beszé1öhá1 óz a t k i- és be h1v ás i 1ehe t ös ég e t f og n y új tan i. Meg- 
oldják az aszinkron (300-2400 baud) és szinkron átmenetet. A pos
tai oldalon MNP modem lesz. A beindulás időpontja 1992. I. félév.

N e m z e t k ö z i k a p c s o 1 a t o k s a z o s z t r á k p o s t a és a R A D A U S f e 1 é 2 - 2 
9600 baud.os trönk lesz. Németország (esetleg Ausztria) felé- tér-
v e z n e k e g y 6 4 K b i t / s -■ e s d i g i t á 1 i s v o n a 1 a t.

Végberendezések elfogadása? PLEASE Kft. vásárolt egy NE12 mű— 
s z e r t, a s z o f t v e r i s h a m a r o s a n m e g é r k e z i k . (E z e g y e 1 f o g a d o 11
X.25-ös teszten.) A NET2 groupban vizsgált eszközöket a PLEASE is 
e 1 f o g j a f o g a d n i .

64kb.it/s-es


7. A LEGKÖZELEBBI ÜLÉS
19 9.1. . cl e c em b e r .11.. én , s z. e r d án 14 ór a k a r

lesz az MTA SZTAKI —bán (.1.132 Victor Hugó u. IS""22« l«efn« .1/2« ) « H 
szétküldésre szánt anyagokat dec9. (hétfő) 10 óráig küldjék el 
az 5.15-ös ELLA postafiókra.


